

အရှိန်အဟုန်မပျက် ဆက်လက်ချီတက်မည့် လူထုဗဟိုပြု (CDD) စီမံကိန်း

ဦးငြိမ်းချမ်း

ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုများပြုလုပ်နေသော မြန်မာနိုင်ငံတွင် ကြီးမားသည့်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု အလားအလာတို့အား ဖွင့်ဟ
 ပေးနိုင်သည့် စီးပွားရေးနှင့် နိုင်ငံရေးပြောင်းလဲမှုတို့အား စတင်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည်။ ၂၀၁၁ခုနှစ်မှ စ၍မြန်မာ
 နိုင်ငံသည် စစ်တပ်အုပ်ချုပ်မှုမှ ဒီမိုကရက်စီအုပ်ချုပ်မှုဆီသို့၊ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခမှ ငြိမ်းချမ်းရေး ဆီသို့နှင့်ဗဟို
 ထိန်းချုပ်သည့်စနစ်ကို လျော့ချသည့် စီးပွားရေးမှ ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုအား အဆုံးသတ်ပြီး အားလုံး ပူးပေါင်းပါဝင်သည့်
 ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအား မြှင့်တင်သည့် စီးပွားဆီးသို့ ကူးပြောင်းလျက်ရှိသည်။ ပွင့်လင်းမြင်သာမှု၊ အားလုံးပါဝင်
 ပူးပေါင်းမှုနှင့် အခွင့်အာဏာပေးအပ်မှုဆီသို့ သွားနေသည့်တိုင်းပြည်ပြောင်းလဲမှု၏ နောက်ကွယ်တွင် ပိုမိုကျယ်
 ပြန့်သည့်လူမှုရေးနှင့် နိုင်ငံရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုများ ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိသည်။ ထို့ကြောင့် မြန်မာနိုင်ငံသည် ဒေသ
 ဆိုင်ရာမတူကွဲပြားမှု ကြီးမားစွာရှိသည့် အသွင်ကူပြောင်းနေသည့်နိုင်ငံဖြစ်သည်။

နိုင်ငံအများအပြားသည် ပိုမိုကျယ်ပြန့်သည့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုဦးတည်ချက်များရရှိရန်အတွက် လူမှု
 အကာအကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးအား အသုံးပြုပြီး အထူးသဖြင့် ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုလျှော့ချခြင်းနှင့်
 အားလုံးပါဝင်သည့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို ဆောင်ရွက်ကြပါသည်။



မြန်မာနိုင်ငံသည်လည်း ကျေးလက်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး မဟာဗျူဟာမူဘောင်နှင့်အညီ ဆင်းရဲ နွမ်းပါးမှု
 လျှော့ချခြင်းနှင့် လူမှုအကာအကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး အစီအစဉ်များအကြား ပူးပေါင်း လုပ်ကိုင်ခြင်း
 များဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာ ပြည်သူလူထုကိုယ်တိုင် လက်တွေ့လုပ်ဆောင်မှု စွမ်းအားကို လူထုဗဟိုပြု
 CDD စီမံကိန်းကို လေ့လာမှုပြုလုပ်ရန် အခွင့်အလမ်းပေးလျက်ရှိပါသည်။ လူထုဗဟိုပြု စီမံကိန်းသည်
 ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုလျှော့ချရေး မဟာဗျူဟာများက ဖော်ထုတ်ပေးသည့် နယ်မြေ အခြေပြု အစီအစဉ်များကို
 အိမ်ထောင်အခြေပြု လူမှုအကာအကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးအစီအစဉ်များနှင့် ပူးတွဲ၍ လုပ်ကိုင်သည့်
 အတွက် ဆင်းရဲနွမ်းပါးသူများအား လက်လှမ်းမီရန်အတွက် လိုအပ်ချက်တစ်ခု ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့်

လူထုဗဟိုပြုစီမံကိန်းသည် လူမှုအကာအကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး အစီအစဉ်များအား CDD platform များတစ်ဆင့် ပြည်သူလူထုသို့ မျှဝေပေးနိုင်သည်။ လူမှု ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးအစီအစဉ်များအား CDD platform များ၏ အစိတ်အပိုင်းတစ်ခု အနေဖြင့် ပြုလုပ်ခြင်းသည် ထိရောက်သော နည်းလမ်းတစ်ခုဖြစ်နိုင်ပြီး တစ်ချိန်တည်းမှာပင်ပေးဝေသည့် စနစ်များသည်လည်း တဖြည်းဖြည်း တိုးတက်ပြောင်းလဲလာနိုင်သည်။ လူထုဗဟိုပြု စီမံကိန်းသည် လူထုလုပ်အား အစီအစဉ်များအတွက် အထူးသဖြင့် ပို၍ သက်ဆိုင်မှုရှိပြီး ဖွံ့ဖြိုးရေးမိတ်ဖက်များ ဦးဆောင်သည့် ထောက်ပံ့မှုမှ ပိုမို စဉ်ဆက်မပြတ်ရှိမည့် အစိုးရဦးဆောင်သည့် စနစ်ဆီသို့ တဖြည်းဖြည်းချင်း ပြောင်းလဲသွား ရန်လိုအပ်သည်။

ဒေသနှင့် ကိုက်ညီမှုရှိသည့် လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး နမူနာပုံစံများအား စမ်းသပ်ရန် အတွက် ရွေးချယ်စရာလမ်းများပေးခြင်းသည် တုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်ပေးသည့် စီမံကိန်းများပေါ် ထွက်လာခြင်းကို အားပေးသည့်အပြင် စုပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး အတွက် ဒေသခံ အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ရပ်ရွာလူထုအကြား စုပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများအား တိုးမြှင့်စေနိုင်သည်။

CDD စီမံကိန်း ရွေးချယ်မှုကို ပွင့်လင်းမြင်သာမှုရှိအောင် (All State Holder) သက်ဆိုင်သူ အဖွဲ့အစည်းများ NGOs, INGOs, CSO များနှင့် ဌာနဆိုင်ရာများ၊ သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များ ဒေသခံပြည်သူများ၊ မီဒီယာများ ပူးပေါင်းပြီး သတ်မှတ်ထားသည့် Criteria များအတိုင်း ဆင်းရဲမှုနှုန်း၊ ကျန်းမာရေးနှင့် ပညာရေးညွှန်းကိန်းများ အခြားဖွံ့ဖြိုးရေး စီမံကိန်းဆောင်ရွက်နေမှုစသည့်တို့ကို အခြေခံ၍ အုပ်စုများစုဖွဲ့၍ ရွေးချယ်ခဲ့ပါသည်။ ထိုသို့ဆွေးနွေးအကြံပေးချက်များကို သက်ဆိုင်သူ အဖွဲ့အစည်းများ ဒေသခံပြည်သူများက ရွေးချယ်၍ World Bank ကိုယ်စားလှယ်များ၏သဘောထားအား တောင်းခံ၍ ရွေးချယ်ပါသည်။ World Bank မှ အတည်ပြုပြီးသော မြို့နယ်၊ ကျေးရွာများတွင် CDD စီမံကိန်းများ ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် ကျေးလက်ဒေသ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးဦးစီးဌာနအနေဖြင့် ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုလျှော့ချခြင်း၏ သက်ရောက်မှု ပိုမိုအားကောင်းရန် NCDDP platformတွင် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသော လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး အစီအစဉ်များ၏ အံဝင်နိုင်မှုဖြစ်နိုင်ခြေများအား ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိပါသည်။ ထိုကဲ့သို့ အစီအစဉ်များ အခြေခံအဆောက်အဦးဖွံ့ဖြိုးမှုအတွက် ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုအား ဦးစားပေးသည့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများအား အလေးပေးခြင်းနှင့် လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးက ကျယ်ပြန့်သည့် ရွေးချယ်စရာနည်းလမ်းများ အားရပ်ရွာလူထုကို အသိပေးခြင်းတို့ပါဝင်သည်။ ဥပမာအားဖြင့် ဆင်းရဲနွမ်းပါးသူများ၏ လိုအပ်ချက်များအား ဦးစားပေးဖန်တီးရာတွင် ရပ်ရွာလူထုဆုံးဖြတ်ချက်ချရေး လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့် ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုဦးစားပေးသည့် စီမံကိန်းများတွင် ဆင်းရဲနွမ်းပါးသည့် အိမ်ထောင်စုများ တက်ကြွစွာ ပါဝင်ခြင်းဖြင့် အားပေးနိုင်သည်။

CDD စီမံကိန်းသည် လူထုအားများစွာ ပါဝင်သည့် လုပ်ငန်းမျိုးဖြင့် ချဉ်ကပ်နည်းအား အသုံးပြုခြင်းဖြစ်သည့်အတွက် ဆင်းရဲနွမ်းပါးသူများနှင့် အကာအကွယ်မဲ့သူများအား ပိုမိုပါဝင်လာ စေရန် လုပ်အားခနှုန်းများကို စနစ်တစ်ခုအဖြစ် အသုံးပြုခြင်း၊ အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူများအား ဝင်ငွေဖူလုံမှုကို

တိုက်ရိုက်ဖြည့်ဆည်းပေးနိုင်ခြင်းစသည့်အပြင် ဒေသ၏ ဦးစားပေးမှုများနှင့် ဝန်ဆောင်မှု ပေးဝေသည့် စွမ်းဆောင်ရည်အပေါ် အခြေခံသည့်အစီအစဉ်များကို အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူများအား အချိန်တိုအတွင်း အကျိုးအမြတ်ရှိစေသည့် အခွင့်အလမ်းများနှင့် ထိရောက်စွာ ချိတ်ဆက်ပေးသွား နိုင်သည်ဟု သုံးသပ် ရေးသားပါသည်။